
STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE HET KIESSTELSEL 
EN WETTELIJKE REGELING DER-POLITIEKE PARTIJEN 

Notulen der derde plenaire vergadering, gehouden ten 
Departemonte van Binnenlandse Zaken op Donderdag 
17 December 1953 të 14'. 13 uur. 

, Aanwezig zi,jn: De ieden van de-Staatscommissie 
(met uitzondering' van Jkvr.Mr.C.W.I.Wttewaall van 
Stoetwegen, Mevrouw Dr.H.Verwey-Jonker en de heren 
Prof .Mr.Dr.G.van don Bergh, Prof .Mr.D'r.J.Barents, 
Prof.Mr.F.J.F.M.Duynstee, Jhr.Mr.M.van der Goes van 
Naters, Prof .Mr. J.V..Rypperda Wierdsmat Prof .Mr.L.G.A. 
ScJhlichting en Dr .B.H.M.Vlekke) en de'adjunct-secre
tarissen. 

Mede aanwezig is Drs.J.JVde Jonge voor de bespre
king van punt 3 der agenda als vertegenwoordiger-des
kundige van het N.I.P.0. 

Na opening der vergadering door de voorzitter 
worden de. notulen der twoede vergadering, gehouden op 
7 October 1933> behoudens enige op voorstel van Prof. 
Oud aangebrachte wijzigingen, door de vergadering 
goedgekeurd. . >. 

'- • 

• , Mr.Beernink vraagt, of door de' Regering gelden 
•• beschikbaar zijn gesteld'of zullen worden gesteld om 

de in te stellen enquête te kunnon betalen. De Voor
zitter zegt van de Minister van 'Binnenlandse Zaken me
dedeling te hebbon ontvangen, dat de Regering de aan 
het onderzoek verbonden kosten voor haar rekening zal 
nemen. 

De Voorzitter deelt mede een schrijven te hebben 
ontvangen van Mr.van der Goes van Naters met opmer
kingen betref feilde de vragenlijst, welke opmerkingen 
hij mede in bespreking zal brengen (zie aangehechte • . 
bijlage.).... 

Bij de behandeling van punt 3 de^ agenda wordt 
besloten eerst algemene beschouwingen te houden en 
daarna, de vragenlijst puntsgewijze te behandelen. Na 
het opperen van enige algemene bezwaren door de ver- • 
schillende leden, waarin o.m. naar voren wordt ge
bracht, dat de ondervraagden vele uren nodig zullen 
hebben-om de vragenlijsten in te vullen, terwijl een 
aantal vragen aanvankelijk niet ter.zake dienende, 
dan wel 'verwarrend, lijkt, stelt de Voorzitter voor, 
Drs.de Jonge eerst een toelichting te laten geven op 

' . de voorlopige vragenlijst. Aldus wordt besloten. 

Drs, de Jonge geeft in zijn toelichting aller- • 
eerst te kennen, dat de aan de leden voorgelegde vra
genlijst bedoeld is voor een proef-enquête bij een 
100-tal personen. Van de ervaring, opgedaan bij die 
proef-enquête, zal gebruik worden gemaakt bij het 
vaststellen van de definitieve vragenlijst voor het 
onderzoek, dat zal plaatsvinden bij 2000 andere per
sonen. De enquête geschiedt mondeling door verschil
lende enquêteurs, die ieder slechts 7-13 gevallen zul
len behandelen. De selectie van de te ondervragen per
sonen zal zo nauwkeurig mogelijk afgestemd zijn op de 
verhoudingen in de bevolking. De antwoorden en de er
varing van de enquêteurs geven samen de basis voor 
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het definitieve verslag. De medewerking van het publiek bij 
soortgelijke enquête is zeer groot. 

Drs.de Jonge geeft hierna een motivering van de geformu
leerde vragen;' waarbij hij teruggrijpt op de ervaringen bij 
vroegere enquêtes opgedaan. Vele overbodig lijkende vragen moe
ten gezien worden als "aanloop"-vragen, die in de practijk voor 
dit enquêtes-werk onmisbaar zijn. 

De Heer van den Heuvel vraagt zich af, of men er wel van is 
uitgegaan, dat de doeleinden van de Commissie door de antwoorden 
moeten worden gediend. Hij ziet de vragen onder no. 1 als over
bodig, terwijl de vragen, wanneer men deze wenst te handhaven, 
staatsrechtelijk beter dienen te worden geformuleerd. 

Prof.de Jong deelt mede, dat het ontwerp vergezeld ging van 
een begeleidend schrijven van het N.I.P.O., waarin wordt gezegd, 
dat de eerste vragen bedoeld zijn als aanloop om het antwoorden 
in het algemeen gemakkelijker te maken. 

Mr.Nypels acht juist de vragen onder 1 de moeilijkste, ter
wijl de vragen onder 2 feitelijk zijn en derhalve gemakkelijker 
te beantwoorden. 

Drs.de Jonge weet uit ervaring, dat vragen als onder 2 zon
der inleiding niet eerlijk worden beantwoord; wat betreft de 
staatsrechtelijke formulering is een compromis noodzakelijk tus-
.sen het rechtens Juiste en het feitelijk begrijpelijke. 

De "Voorzitter is van oordeel, dat .het resultaat van de en
quête antwoord kan geven op de vragen: bestaat er belangstelling 
en acht men het kiesstelsel van grote betekenis. Wanneer het re
sultaat niet van belang is, kan het genegeerd worden. 

Bij de behandeling der vragen afzonderlijk verzoekt Prof. 
Oud Drs. de Jonge enige toelichting te geven op vraag 1. 

Drs, de Jonge antwoordt, dat'vraag la. het publiek in de 
juiste sfeer brengt. Hierop komen concrete antwoorden als: bete
re huizen, hogere lonen, etc. Geen. politieke antwoorden. De vra
gen betreffende de politieke partij zijn noodzakelijk, daar het 
voor de antwoorden op andere vragen verschil maakt, of men een 
kleine dan wel een grote partij steunt. Weliswaar zijn er teveel 
directe vragen naar de politieke richting van de ondervraagde, 
doch deze kunnen in- de definitieve vragenlijst gedeeltelijk ver
vallen. 

Na enige discussie over de redactie der vragen sub 1 
stelt de Voorzitter voor, de vragen la tot en met f voor de 
proef-enquête te handhaven, daar het N.I.P.O. voor het stellen 
daarvan ervaren genoeg, is. Aldus wordt besloten. 

Over de vragen sub 2 merkt de Voorzitter op, dat vermeden 
moet worden het eventuele verwijt, dat de Commissie kiesgeheimen 
tracht te ontfutselen. 

Drs, de Jonge verzekert, dat de enquête naar buiten voor 
het N.I.P.O, zelf wordt gedaan en dat de ondervraagde geen op
gave krijgt van de opdrachtgever, i.c. de Commissie. 
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Met de vragen sub 3 kan de vergadering accoord 

gaan, alhoewel er, wat "betreft Jĉ , verschil zou kun
nen worden gemaakt tussen gemeenteraad- en Kamerver
kiezingen. 

Dr.Albering merkt naar aanleiding van de vragen 
sub 4 op, dat 4f beter geplaatst zou kunnen worden 

• voor 4d. 

Drs.de Jonge, antwoordt hierop, dat opzettelijk 
deze volgorde.is gekozen; eerst vragen of met weet, 
•dat er invloed uitgeoefend kan worden; daarna of het 

. van.enig belang wordt gevonden. 

_. De. .heer Al-br.echt' meent, dat in het complex 4 
een vraag ontbreekt, nï. "welke mening heeft U over 
de voorwaarden, waaraan de candidaatstelling moet 
voldoen'.,T • •' 

Frof.Donner deelt mede, dat hierover in de sub
commissie niet is.gesproken, daar het beantwoorden 
van die vraag de- taak is van de commissie, naar aan
leiding o.a-. van het rapport der enquête, dat in de 
antwoorden op vraag 4g_ enig uitsluitsel hieromtrent 
'geven zal. 

De heer Van den Heuvel twijfelt aan enig succes 
, ; van de proef-enquête wat betreft vraag 4d_, daar 

slechts 1.5 % der bevolking lid is van een partij en 
er dus van de- 100 ondervraagden ongeveer 15 antwoor-

......... ' den zullen komen. 

Prof.de Jong is van oordeel, dat ook dan de 
proef-enquête de juistheid van de vraag duidelijk 

".' kan maken. 

Mr.Beernink wijst op het 'grote verschil bij 4d̂  
en £ tussen de Kamer en Gemeenteraad; bij de Gemeen
teraadsverkiezingen zijn de lijsten niet altijd po
litieke lijsten. 

Prof-.Oud wenst de enquête geheel in te stellen 
...op de Kamerverkiezingen. "•••-. 

Mr.Kan deelt mede, dat de lijst algemeen is ge
houden, doch toegespitst" op de Tweede Kamer-verkie
zingen; alleen vraag 9 differentieert. 

Mr.de Ruyter kan zich'niet•verenigen met de be
perkte antwoordmogelijkheid op vraag 4h; behalve 
streek en beroep zijn er meer alternatieven. 

Mr.Nypels wil deze vraag veranderen in een open 
vraag, terwijl de "Voorzitter deze vraag liever geslo
ten wenst te houden, maar met meer gesuggereerde mo
gelijkheden. 

Daar Drs.de Jonge moeilijkheden bij beantwoor-
• ding voorziet bij de. open vraagstelling, wordt be
sloten deze vraag tweemaal te stellen, éénmaal open 
en de tweede maal zoals in het concept, doch met de 
toevoeging: 3. vakbekwaamheid en 4. persoonlijkheid 
en. karakter. 

-
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Over vraag 5 en voornamelijk J?£L ontstaat enige 

discussie, daar de bedoeling en strekking niet dui
delijk zijn, terwijl deze tevens een doublüre: "wordt 
geacht van vraag 13, omdat algemeen bekende partij fi
guren worden genoemd. 

Prof.Oud merkt op, dat de persoon inderdaad een 
verschil maakt, zoals bijv. in 1937? toen Colijn vele 
stemmen van niet-partijleden vergaarde, hetwelk vol
gens fle Voorzitter een' gevolg was van -de toenmaals-wel 
zeer bijzondere' omstandigheden. 

De meerderheid der vergadering wil vraag 5§_ 
laten vervallen, doch Drs.de Jonge meent, dat het 
enquête-technisch noodzakelijk is, vóór vraag 5£. een 
inleidende vraag te stellen, terwijl hij er persoon
lijk voor in staat, door het in een ander onderzoek 
reeds eerder stellen van deze vraag, dat zijn vraag 
resultaat heeft. 

De Voorzitter vermeldt het standpunt van Mr•van 
der Goes van Naters, die deze vraag wil substitueren 
door : "Het huidige kiesstelsel houdt in, dat men 
allereerst op de lijst ener politieke partij stemt; 
wat betekent dit voor U. Is het algemeen beginsel der 
'partij hierbij leidraad, dan wel haar program van ac
tie of de persoon van een der candidaten?" 

Volgens Drs.de Jonge is deze vraag onbruikbaar, 
daar zij veel te moeilijk is, terwijl Mr.Donner op
merkt, dat Mr.van der Goes van Naters zijn antwoord 
al krijgt in *>£• 

Dr .Prinsen ziet niet veel heil in vraag 5<3. 
Wanneer het als introductie voor 5 f. nodig is, wil 
hij de relativiteit der waarde van het antwoord op 
de koop toe nemen. 

De vergadering besluit vervolgens vraag 5j=L ^e 

handhaven 

De Voorzitter wenst vraag 5j_ los te maken van 
Engeland, waartoe wordt besloten. 

Mr.Nypels vindt de vraagstelling in j?i erê on
duidelijk. Wat moet men verstaan onder persoonlijk 
kennen? Als voorbeeld wordt aangehaald arbeider en 
ingenieur bij Philips. Het antwoord zou meer klaar
heid brengen, wanneer men de vraag zou omdraaien. 
Na enige discussie besluit de vergadering de redac
tie van 51. te handhaven. 

Vraag G ontmoet geen bezwaar bij de vergadering 
Vraag 7£k wordt enigszins als een doublure van 

8a_ beschouwd. Volgens Drs.de Jonge is dit echter een 
probeersel als inleiding op vraag 8a, teneinde de 
ondervraagde persoon een idee over de evenredige ver
tegenwoordiging te geven. 

De Voorzitter meent , dat eigenlijk een betere 
definitie van de E.V. diende te worden gegeven; om 
de vraagstelling begrijpelijk te houden is dit echter 
niet mogelijk. 
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Mr..Kazemier merkt op, dat vraag 7£ volgens de 

bedoeling van Drs.de Jonge overbodig is, daar het 
antwoord hierop gegeven wordt in 8b_. De vergadering 
besluit 7£ te laten vervallen. 

De tussenzin in 8a.: "Haalt men deze stemmen 
niet, dan worden zij onder de grotere partijen ver
deeld, is volgens Mr.Nypels overbodig. De vergadering 
kan zich daarmede verenigen. 

Dr.Prinsen ziet in 8 twee aparte vragen: 
1. Is het juist, dat men, niettegenstaande het beha
len van de kiesdeler, g3en zetel krijgt; 
2. Moeten de grotere partijen hiervan profiteren?" 

Na opmerkingen van Mr .Nypels en de heer Van den 
Heuvel worden in vraag 8c_ de woorden: "en voor de 
grotere partijen gemakkelijker" geschrapt, terwijl 
in vraag 8(1 de woorden "regering gevormd werd" worden 
veranderd in: "nieuw Ministerie kwam". Vervolgens 
worden de vragen 9 tot en met 11 aanvaard. 

• 
Over vraag 12 vindt enige discussie plaats. Op 

voorstel van Mr.Donner wordt in 12(1 het woord "echt" 
geschrapt en "partij" vervangen door "richting". 
Laatstgenoemde wijziging wordt ook in 12 o aange
bracht. *~ 

De Voorzitter vermeit nog, dat Mr.van der Goes 
van Naters de vragen 12 en 13 volledig overbodig acht, 
daar deze samen met 8c_, d en e tot het politiek 
opinie-onderzoek behoren. 

Vraag 13a. wordt door Mr.Beernink overbodig ge
acht, waar Prof.Donner het in zekere zin mee eens is, 
doch hij vindt het nuttig . voor de beoordeling 
van de antwoorden op andere vragen, de politieke 
richting van de ondervraagde te leren kennen. Beslo
ten wordt, deze vragen te handhaven. 

Aan het einde van de behandeling van dit punt 
der agenda vraagt de Voorzitter aan Drs de Jonge, 
wanneer de proef-enquête kan worden gehouden. Drs.de 
Jonge meent dit te kunnen doen in begin Januari, 
zodat eind Januari verslag kan worden uitgebracht. 

De Voorzitter deelt mede, dat punt 4 van de 
agenda zal worden behandeld in de volgende vergade
ring, welke zal worden gehouden op Woensdag 13 Januari 
1934 te 14.- uur. Hij sluit vervolgens om 16.43 uur 
de vergadering. 
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Bijlage, behorende bij de notulen van de. 
derde plenaire vergadering 

Afschrift. 

Jhr.Mr.M.van der Goes van Naters Wassenaar, 11 December 1953 

• 
Aan de Roogedelgestrenge Heer Mr.J.M. 
Kan, Secretaris Staatscommissie Kies
stelsels, 
Ministerie van Binnenlandse Zaken, 

D E N H A A G . 

Hooggeachte Heer Kan, 

Ik acht het zeer onzeker, dat ik volgende 
week Donderdag om twee uur de commissie-vergadering kan bijwo
nen. Juist dan is n.1. in de Tweede Kamer de begroting voor 
Buitenlandse Zaken aan de orde. 

Voor alle zekerheid, en mijn eventuele 
verontschuldiging aanbiedend, doe ik U hierbij mijn opmerkingen 
toekomen over de voorlopige vragenlijst. Misschien kunnen deze 
bij de behandeling van dit onderwerp ter sprake komen. 

A. Alle vragen die vermeld zijn onder 1 acht ik inopportuun en 
verwarrend. De ondervraagden geraken zo helemaal van het a 
propos af. Hun belangstelling wordt dan veel te zeer politiek 
gericht, en men zal allerlei vertogen en zelfs propaganda 
krijgen.. Die moeten persé verwijderd worden, wil men een zui
vere beantwoording ontvangen van de zaken, waarvoor de Com
missie bevoegd is. 

B. Precies het zelfde geldt voor de vraag onder ,5e.. Ook dit 
lijkt helemaal op een soort proefstemming van nieuwe verkie
zingen en heeft niets te maken met een onderzoek naar het 
juiste stelsel. 

C_. Er moet echter aan 5 f een andere vraag vooraf gaan; hier is 
als het ware een gedachtensprong geweest. Deze vraag zou als 
volgt moeten luiden: "Het huidige kiesstelsel houdt in, dat 
men allereerst op de lijst ener politieke partij stemt. Wat 
betekent dit voor U: Is het algemene beginsel der door U 
verkozen partij hierbij leiddraad, dan wel haar program van 
actie, of wel de persoon van een der candidaten?" 

D. Vraag 5j_. moet naar mijn mening meer algemeen worden geredi
geerd, en dat persoonlijke gesprek kan er wel uit. De vraag 
zou dan moeten luiden: fTIn sommige landen gaan vele candida-
ten bij de verkiezingen zo veel mogelijk mensen langs of no
digen hen. bij zich uit op een zitdag, om hun duidelijk te ma
ken, wat zij zullen doen als zij gekozen worden, of om de 
directe belangen van deze kiezers te vernemen. Vindt U dat 
een goed systeem of geen goed systeem?" 

E. Vraag 7d_ lijkt mij overbodig en dus verwarrend; zie immers 
vraag oa_. 

F. De vragen 8^, 8d_ en 8e, lijken mij ook volkomen overbodig; de 
regeringsformatie moet men er buiten laten. 
Voor alle vragen onder 12 en IJ geldt precies hetzelfde, wat 
ik hier boven sub A heb gezegd. Dit behoort allemaal tot po
litiek opinie-onderzoek en daarom gaat het hier nu beslist 
niet. 
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.j de algemene 
na "kerkge-

Gr. Ik zou er geen bezwaar tegen hebben, wanneer b: 
gegevens (dus buiten de eigenlijke existentie) 
nootschap" wordt vermeld: "lid politieke partij". 

H. Als algemene opmerking moge tenslotte gelden, dat 
vragenlijst tot ongeveer een derde van de huidige 
moeten worden ingedamd, wil deze enquête niet tot 
lijk fiasco worden. 
In het algemeen hebben alleen extremisten er een uur of twee 
voor over om een dergelijk huiswerk te maken, doch zeker geen 
normale mensen. ., 

de hele 
lengte zal 
een jammer-

Met vriendelijke groeten 
en de meeste hoogachting, 

w van der Goes van Naters. 

B3-51-968-969 
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